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L’1 de juny entra 
en vigor el marcatge

CE obligatori 
per als àrids a tota
la Unió Europea

3

Entrevista a 
Jordi Cañas, 

director general de
Polítiques Ambientals

i Sostenibilitat

CANTERA ROCA,
una empresa de les

comarques del Garraf 
al servei de la 
construcció

El Gremi d’Àrids de 
Catalunya ha iniciat 
converses amb els diferents
representants dels depar-
taments implicats en les
activitats extractives.

E
ls darrers mesos, el Gremi
d’Àrids ha iniciat una
intensa línia de reunions

amb els nous representants del
govern de la Generalitat de
Catalunya per tal d’exposar-los
la problemàtica del sector
extractiu quant a la dificultat
d’obrir o ampliar noves pedre-
res. Aquest fet pot provocar
problemes de subministrament
de material a grans obres d’in-
fraestructura vitals per al
progrés de Catalunya, segons
es constata en diferents estudis
elaborats pel Gremi. Aquesta
preocupació ha estat traslladada
als diferents estaments del nou
govern tripartit que, fins ara,
s’han mostrat oberts al diàleg i
molt predisposats a trobar
solucions viables i efectives al
problema.

Entre altres, el Gremi s’ha reu-
nit amb el conseller de Medi
Ambient, Salvador Milà; el
director general de Polítiques
Ambientals i Sostenibilitat, Jordi
Cañas; la directora general de
Qualitat Ambiental, Maria
Comellas; el director general
d’Energia i Mines, Josep Isern; el
secretari per a la Mobilitat,
Manel Nadal; el secretari per a
la Planificació Territorial, Oriol
Nel·lo; i el secretari de Coordi-
nació Interdepartamental,
Apel·les Carod-Rovira. 

“L’objectiu d’aquestes reunions,
és -com afirma el president del
Gremi, Pasqual Roca- exposar al
nou govern una situació objecti-
va que pot repercutir negativa-
ment en el desenvolupament del
país”. El president del Gremi
valora molt positivament els pri-
mers contactes amb els represen-
tants de l’administració “per la
seva voluntat per entendre la
problemàtica existent i la seva
predisposició a posar en marxa
mesures urgents i criteris objec-
tius per pal·liar la situació actual”.

Els aantecendents

A finals de la darrera legislatura,
el Gremi va signar conjuntament
amb el departament de Medi
Ambient, el de Política Territo-
rial i Obres Públiques i el de Tre-
ball i Indústria, dos decàlegs que
han de servir de marc per trobar
solucions que permetin desenvo-
lupar normalment les activitats
extractives a Catalunya sempre,
tenint en compte, la preservació
de l’entorn i el medi ambient. En
aquest sentit, el nou govern està
preparant per als pròxims dies
una reunió de la Comissió Inter-
departamental formada per tots
els agents implicats en la mine-
ria catalana.

L’àrid és un material que pel
seu volum i el seu baix cost no
és importable. D’altra banda, el
reciclatge dels àrids no cobreix
les necessitats de material que
hi ha actualment a Catalunya. A
més, l’àrid reciclat no és pot
aplicar a determinades obres ja
que no té uns requisits mínims
de qualitat.

Membres del Gremi d’Àrids en un moment de la reunió amb Apel·les Carod-Rovira

El nou govern tripartit de la Generalitat
es mostra obert al diàleg per solucionar la

problemàtica del sector dels àrids
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Juntes directives

ORDRE DEL DIA (13 de gener de 2004)

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior
2. Anàlisi del nou Govern de la Generalitat de Catalunya
3. Reunió del Grup Miner amb ERC
4. Reunió del Gremi d’Àrids amb el Sr. González, president 

de Pimec-Sefes
5. Pressupost del Gremi per al 2004
6. Valoració de l’Assemblea de la FEDAE a València
7. Reunió del Gremi d’Àrids-ANEFA, del 15  de gener
8. Aprovació de conveni amb AIDICO
9. Valoració de les jornades sobre la Llei 3/98 (LIIAA) i el 

marcatge CE dels àrids
10. Projecte d’edició d’una guia d’elaboració d’avaluacions 

d’impacte ambiental per a les activitats extractives.
11. Visualització d’un DVD de notícies del Gremi a TV3
12. Altres temes

ORDRE DEL DIA (3 de febrer de 2004)

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior
2. Valoració de l’Assemblea general de Girona
3. Reunió del Gremi amb el Sr. Albert Pereira, director general 

d’Administració local
4. Reunió del Gremi amb el Sr. Manel Nadal, secretari per a la 

mobilitat de PTOP
5. Trobada del Grup Miner
6. Informe de gestions fetes a diversos ajuntaments
7. Informe de la reunió amb representants d’ANEFA
8. Aprovació de convenis amb el CECAM i Ecoambiental
9. Projecte de la campanya escolar “Descobreix el món dels àrids”
10. Altres temes

ORDRE DEL DIA (2 de març de 2004)

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior
2. Altes de nous agremiats
3. Reunió amb el Sr. Josep Isern, director general d’Energia i 

Mines (DIT)
4. Reunió amb el Sr. Oriol Nel·lo, secretari per a la Planificació 

Territorial (PTOP)
5. Reunió amb el Sr. Jordi Cañas, director general de Polítiques 

Ambientals i Sostenibilitat (DMA)
6. Propera reunió del Gremi amb el conseller de Medi Ambient,

Hble. Sr. Salvador Milà
7. Problemàtica amb l’Ajuntament d’Esparreguera
8. Trobada del Gremi amb ANEFA
9. Visita d’escoles a explotacions
10. Convenis i pressupostos diversos per al marcatge CE dels 

àrids, i organització d’una nova jornada informativa
11. Assistència al Consell General del COPCA i visita a la fira 

BAUMA 2004
12. Altres temes

El marcatge CE 
dels àrids

Com tots sabeu, el pròxim 1 de juny entra en vigor la norma-
tiva europea de construcció que obliga a les empreses extracti-
ves a obtenir el marcatge CE en els àrids per comercialitzar-los.

Des del Gremi d'Àrids som conscients que aquesta nova direc-
tiva suposa un gran esforç per a totes les empreses del sector
que hauran d'incorporar noves dinàmiques en el seus proces-
sos productius si volen complir amb la normativa europea. Per
facilitar aquesta tasca a tots els associats, el Gremi ha organit-
zat diverses jornades informatives a tot Catalunya en les que
s'ha pogut constatar la gran preocupació existent entre els
empresaris. Així mateix, també s'han signat diversos acords tant
amb empreses encarregades d'implantar el sistema de qualitat
en fàbrica com amb els organismes notificats per acreditar el
marcatge en els materials.

L'adaptació al marcatge CE dels àrids per part de les empreses
extractives no està sent fàcil i són poques les que el pròxim 1
de juny podran comercialitzar els seus materials sota la bande-
ra del marcatge CE. No obstant això, no ens hem d'adormir.
Cal que les empreses es vagin adequant progressivament però
amb celeritat a la nova normativa perquè no seran les sancions
de l'Administració les que obligaran a l'empresari a complir
amb el marcatge CE sinó que serà el propi mercat qui deman-
darà que els productes compleixin amb totes les normatives
europees. Qui no disposi del marcatge CE per als seus pro-
ductes quedarà progressivament fora del mercat.

Per això vull animar a totes les empreses a realitzar els tràmits
necessaris per a l'obtenció del marcatge CE de manera correc-
ta i el més aviat possible. Des del Gremi procurarem ajudar-vos
en tot el que puguem.

Pasqual Roca i Riera
President del Gremi d’Àrids de Catalunya

Editorial

Crèdits

Publicació del Departament de
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Actualitat

El pròxim 1 de juny d’aquest
any entra en vigor el marcatge
CE obligatori per als àrids a
tota la Unió Europea. El mar-
catge CE es converteix, doncs,
en una certificació indispensa-
ble perquè un àrid es pugui
comercialitzar. Aquest marcat-
ge indica que el producte com-
pleix un seguit de requisits
essencials de la directiva de
productes de construcció com
és, en el cas dels àrids: 

- Resistència mecànica i 
estabilitat

- Seguretat en cas d’incendi
- Higiene, salut i medi ambient
- Seguretat d’utilització 
- Protecció contra el soroll
- Estalvi d’energia i aïllament 

tèrmic.

Per tal d’aconseguir el marcatge
CE, les empreses hauran d’haver
implantat un sistema de control de
producció en fàbrica en pedreres,
graveres, plantes de tractament,
etc. Posteriorment, cal que un
organisme notificat certifiqui que
el control de producció a fàbrica
es realitza d’acord amb unes nor-
mes de qualitat.

La certificació de conformitat
permet al fabricant imprimir el

marcatge CE en el seu embalat-
ge, mitjançant un etiquetatge o
en documents comercials. És
important recordar que el mar-
catge CE és responsabilitat del
fabricant.

El marcatge CE és obligatori per
als àrids de formigó, àrids per a
la fabricació de morters i beura-
des, àrids per a esculleres, àrids
de barreges bituminoses i trac-
taments superficials de carrete-
res, aeroports i altres zones
pavimentades, així com els àrids
per a balast (ferrocarril), i els
àrids per a capes granulars i
capes tractades amb conglome-
rats hidràulics per al seu ús en
capes estructurals del ferm.

Avantatges pper 
als aagremiat

Els darrers mesos el Gremi d’À-
rids ha signat diversos convenis
amb diferents companyies per tal
que cada empresa associada pugui
escollir l’opció que li resulti més
adequada a les seves característi-
ques.

D’una banda, hi ha les empreses
preparades per realitzar la implan-
tació del sistema de control de
producció en fàbrica. El Gremi ha
signat convenis amb les empreses:
Alnus Assessoria Tècnica; Bureau
Veritas; Novotec (Grup Soluziona),
Qnorm, Qualitat i Medi Ambient,
SL; Ecoambiental i CECAM.

Com a empreses acreditades per
a la certificació de conformitat
CE, el Gremi ha signat acords
amb APPLUS+ (antic LGAI) de
Bellaterra; amb ECA, SA de Bar-
celona que disposa de delega-
cions territorials, i amb l’Insti-
tut Tecnològic de la Construc-
ció, AIDICO. Gràcies a aquests
convenis, els associats rebran
un tracte econòmic preferent.

L
a Mesa de la Seguretat Mine-
ra formada pels diferents
agents que intervenen en el

món de la mineria catalana va reu-
nir-se, per primer cop des de la
constitució del nou govern, el pas-
sat 18 de març. A la reunió, presi-
dida pel director general d’Energia
i Mines de la Generalitat, Josep
Isern, hi van assistir representants
de CCOO, UGT i dels sectors
dels carbons, les sals potàssiques i
els àrids, que van tractar diversos
temes al voltant de la seguretat
dels treballadors. 

En aquest sentit, cal destacar
que el Gremi d’Àrids va impul-
sar, l’any passat, diverses actua-
cions al respecte com la
col·locació d’un rètol identifica-
tiu a l’entrada de les pedreres i
l’edició de fulletons en col·labo-
ració amb el departament d’E-
nergia i Mines de la Generalitat,
sobre prevenció de riscos labo-
rals.

Actualment també ha fet arri-
bar a tots els seus agremiats
diversos exemplars de tres

fulletons i pòsters elaborats per
l’empresa Imhotep i impulsats

per la Dirección General de
Política Energética y Minas.

El marcatge CE dels àrids, obligatori a partir de l’1 de juny 

Nova reunió de la mesa de la seguretat minera

RELACIÓ DE NORMES HARMONITZADES

UNE-EN 12620:2033
UNE-EN 13043: 2003

UNE-EN 13055:-1: 2003

UNE-EN 13139: 2003
UNE-EN 13242: 2003

UNE-EN 13383-1: 2003
UNE-EN 13450: 2003

ÀRIDS PER A FORMIGÓ
ÀRIDS PER A BARREGES BITUMINOSES I TRACTAMENTS
SUPERFICIALS DE CARRETERES, AEROPORTS I ALTRES ZONES
PAVIMENTADES
ÀRIDS LLEUGERS. PART 1: ÀRIDS LLEUGERS PER A FORMIGÓ,
MORTER I INJECTATS
ÀRIDS PER A MORTERS
ÀRIDS PER A CAPES GRANULARS I CAPES TRACTADES AMB
COGLOMERATS HIDRÀULICS PER A ÚS EN CAPES ESTRUTU-
RALS DEL FERM 
ESCULLERES. PART I: ESPECIFICACIONS
ÀRIDS PER A BALAST
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U
nes 25 empreses extracti-
ves de les comarques giro-
nines van assistir el passat

13 de gener, a l’assemblea del
Gremi d’Àrids de la demarcació de
Girona que es va celebrar a la seu
de Pimec Sefes d’aquesta ciutat.

A l’acte, es va fer palesa la preo-
cupació dels agremiats sobre la
dificultat que presenta l’adminis-
tració a l’hora de tramitar noves
llicències o ampliar-ne les existents.
I és que, tot i que Catalunya és un
país ric en àrids, aquesta dificultat

amb la qual es troben les empreses
per posar en marxa una nova acti-
vitat està provocant dificultats per
servir material a les grans obres
d’infraestructura que s’estan realit-
zant a tot el país, inclosa la demar-
cació de Girona.

Des del Gremi d’Àrids, es té la
percepció, tal com van explicar a
la reunió el president, Pasqual
Roca, i el gerent, Jaume Puig, que
en el darrer any s’ha avançat
molt poc en la solució d’aquesta
problemàtica.

El Gremi considera que es tracta
d’un problema que cal plantejar
des d’un punt de vista de planifi-
cació territorial general i no
enfocar-lo des de l’òptica local o
comarcal dels municipis on es
troben ubicades les pedreres, ja
que les infraestructures que hi ha

en joc són d’interès públic i
nacional.

Domènec Espadalé, un dels repre-
sentants del Gremi d’Àrids de
Girona i vicepresident de la Cam-
bra de Comerç de Girona, va
afirmar que “no som l’únic sec-
tor de Girona que estem preo-
cupats per aquest tema, sinó que
també hi ha col·legis professio-
nals, cambres de comerç i altres
gremis que es veuen afectats
per la nostra problemàtica i que
demanen una solució viable i a
curt termini.”

Per últim, l’assemblea va ratificar
Jordi Torra, de l’empresa Àrids
Guixeras; Joaquim Roca, d’Àrids
Curanta, i Domènec Espadalé, de
Cycosa, com a representants de
les empreses gironines al Gremi
d’Àrids de Catalunya.

E
l 2 de març passat va tenir
lloc a la seu de la COELL
(Confederació d’Empresaris

de Lleida) l’Assemblea general de
l’Associació Provincial d’Àrids i
Formigons de Lleida que va
comptar amb la presència d’unes
30 empreses.

Tal com va passar a l’Assemblea
de Girona, celebrada el mes de
gener, una de les principals preo-
cupacions del sector extractiu llei-
datà és la dificultat que tenen gran
part de les empreses a l’hora d’ob-
tenir permisos. Aquestes restric-
cions són imposades tant per l’Ad-

ministració local com per l’au-
tonòmica.

“Les empreses de Lleida
estan a l’espera que tirin

endavant importants projectes
d’obra pública”

Un d’aquests condicionaments
són les anomenades ZEPAS, és a
dir, zones d’especial protecció
d’aus estepàries, que restringeixen
fortament algunes àrees d’explota-
ció actual de les comarques lleida-
tanes. Aquestes ZEPAS s’han deli-
mitat com a conseqüència de la
transformació en reg de gairebé
90.000 hectàrees que abans eren
de secà  i que en un futur seran
proveïdes pels canals Algerri-Bala-
guer i Segarra-Garrigues. En
aquest sentit, el Gremi està treba-
llant conjuntament amb el Depar-
tament de Medi Ambient de la

Generalitat de Catalunya per tal de
fer compatibles ambdues activi-
tats sense afectar l’hàbitat de les
aus que es volen protegir.

Tot i les restriccions que afecten
el sector, el Gremi també es va
mostrar prudent i a l’expectativa
de les decisions que el nou
govern de la Generalitat de Cata-
lunya pugui prendre quant al
tema de les activitats extractives.

Actualment les empreses de la
demarcació lleidatana estan sub-
ministrant material principalment
a l’activitat immobiliària tant resi-
dencial com de polígons indus-
trials de la zona, mentre esperen
que tirin endavant projectes
importants d’obra pública, com
l’autovia Lleida-Osca, l’autovia
Lleida-Vall d’Aran i el futur aero-
port de Lleida, obres que implica-
ran una gran demanda d’àrids.

L’assemblea va tenir lloc a la seu de Pimec Sefes a Girona

Sebastià Espinet va presidir l’Assemblea lleidatana

El sector extractiu de Girona demana solucions per
fer front a la gran demanda d’àrids de la demarcació

L’Associació Provincial d’Àrids i Formigons 
de Lleida preocupada per les restriccions que 

imposen les administracions
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CONSELLER DE MEDI AMBIENT 

I HABITATGE Salvador Milà i Solsona

Delegats territorials
Barcelona Isabel Rueda i Márquez Girona Gabriel Jover i Avellà
Lleida Joan Ferrer i Viladrich Tarragona Josep Lluís Pau i Roigé

CONSELLER DE POLÍTICA TERRITORIAL 

I OBRES PÚBLIQUES Joaquim Nadal i Farreras

Delegats territorials
Girona Jaume Torrent i Genís Lleida Joan Blanch i Ripoll
Tarragona Francesc Santacana i Portella
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Canvis en el govern de Catalunya El Gremi acosta el món
extractiu a les escoles

El Gremi d’Àrids vol impulsar una nova línia de
col·laboració amb les escoles a partir de l’orga-
nització de visites, especialment pensades per a
col·legis, a pedreres de tot Catalunya. L’objectiu
és donar a conèixer la realitat del sector extrac-
tiu i el seu respecte pel compliment de totes les
normatives, ja siguin de seguretat o mediam-
bientals, a més de la necessitat dels àrids per al
progrés del país.

Exemples dd’explotació ii rrestauració

Així, el mes de febrer passat, un grup de 35
alumnes de l’Escola del Treball de Barcelona,
ubicada dins el recinte de l’Escola Industrial, van
visitar la planta d’àrids de l’empresa de Girona
CYCOSA, dins les 11es. Jornades Tècniques
organitzades per aquesta escola. Aquestes jor-
nades tenen per objectiu apropar als estudiants
la realitat del món laboral i en concret del sec-
tor de la construcció. 

A través de la visita a CYCOSA, els alumnes,
de 21 anys, van poder  estudiar a la pràctica els
coneixements adquirits a les classes i van obser-
var de prop el procés d’extracció i de tracta-
ment de l’àrid des que s’obté fins que està llest
per ser utilitzat en una obra de construcció.
D’altra banda, l’empresa Àrids Curanta va orga-
nitzar per segon any consecutiu una visita a les
seves explotacions per a alumnes provinents de
l’École des Mines d’Alès a França. Els alumnes
van poder veure, entre altres, un exemple de
restauració de gravera en un llac artificial.

Visita a CYCOSA

Visita a Àrids Curanta

Direcció General 

de Medi Natural

Ramon Luque i Porrino

Direcció General 

de Qualitat Ambiental

Maria Comellas i Doñate

Direcció General 

de Polítiques Ambientals

i Sostenibilitat

Jordi Cañas i Sala

Director de l’Agència

Catalana de l’Aigua

Jaume Solà i Capmany

CONSELLER DE TREBALL I INDÚSTRIA Josep Maria Rañé i Blasco

Delegats territorials
Barcelona Francoise Antolines Jiménez Girona Montserrat González i Falcó
Lleida Anna Miranda i Torres Tarragona Montserrat Güell i Anglés

Direcció General d’Energia i Mines

Josep Isern i Sitjà

Secretaria General d’Indústria i Energia

Maria Teresa Costa

Secretaria per a la Mobilitat

Manel Nadal i Farreras

Secretaria per a la 

Planificació Territorial

Oriol Nel·lo i Colom

Direcció General 

d’Urbanisme

Joan Llort i Corbella

Subdirecció General 

de Planejament

Eduard Rosell i Mir

CONSELLER EN CAP Josep Bargalló i Valls

Secretaria de Coordinació Interdepartamental

Apel·les Carod-Rovira
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Els àrids per a l’ampliació del
port de Barcelona es transporten

per via marítima

La Cambra de Comerç de Girona
signa un manifest davant 

la manca d’àrids

D
iferents col·legis professio-
nals, gremis i altres entitats
de la demarcació de Girona

relacionades amb el món de la
construcció han elaborat un mani-
fest a través del qual es vol posar
de relleu la problemàtica del sector
dels àrids.
Amb aquest manifest, el sector
empresarial constata l’existència de
problemes per al subministrament
regular dels àrids necessaris per a
la realització d’algunes infraestruc-
tures a Catalunya i demana solu-
cions a l’Administració. Els repre-
sentants de les institucions que
signen el manifest volen que es

revisin els projectes aturats, ja que,
segons el sector, la planificació que
el govern ha fet i fa de les infraes-
tructures a mitjà i llarg termini no
ha anat paral·lela a una planificació
de les necessitats d’àrids proce-
dents de l’extracció a les pedreres
o graveres. Això sempre tenint en
compte els criteris de sostenibilitat
i de respecte pel medi ambient.
Aquest manifest serà enviat a
totes les conselleries que interve-
nen en el procés de concessions
de llicències extractives, entre les
quals es troben Medi Ambient,
Treball i Indústria i Política Terri-
torial i Obres Públiques.

V
allcarca va inaugurar, el
mes de febrer, amb la
presència del conseller de

Política Territorial i Obres Públi-
ques de la Generalitat, Joaquim
Nadal, un moll de càrrega que s’u-
tilitza per al transport per via marí-
tima dels blocs de pedra i el mate-
rial amb els quals s’està construint
part de l’ampliació del port de Bar-
celona. Gràcies a aquest sistema de
transport, posat en marxa per
l’empresa Uniland, s’evita conges-
tionar substancialment el nombre
de camions de gran tonatge que
circularien per les carreteres del
Garraf i el Baix Llobregat (la C-31 i
la ronda Litoral), durant el període
2004-2007. 
Amb aquesta mesura es pretén
solucionar una de les queixes més

freqüents dels veïns del Garraf,
quant al gran nombre de
camions que circulen diària-
ment transportant àrids per la
zona.
La quantitat de material necessa-
ri per a l’ampliació del port
suposaria, en l’àmbit del trans-
port terrestre, realitzar 160.000
viatges de camió de gran tonat-
ge (25 tones) cada any durant el
període que dura l’obra.
El nou moll de càrrega per-
metrà traslladar per mar 12
milions de tones d’àrids que
s’utilitzaran bàsicament per a la
construcció d’una nova bocana.  
Després de l’ampliació, el port
de Barcelona s’ha de convertir
en un dels principals pols logís-
tics del sud d’Europa.

El conseller Joaquim Nadal va inaugurar el moll de càrrega d’Uniland

BENVINGUTS AL GREMI

Àrids i Formigons Conanglell
L’empresa Àrids i Formigons Conanglell va ser fundada l’any 1976 i es
dedica a l’extracció d’àrids per a la fabricació de formigó. Disposa d’una
planta de formigó ubicada al terme municipal de les Masies de Voltregà.
L’empresa osonenca va obtenir el mes de desembre del 2003 el certificat
de qualitat ISO 9001 que garanteix la qualitat de tots els seus productes. 

Àrids Rocamora
Àrids Rocamora és una empresa ubicada a Esparreguera que es va fundar
l’any 1989. Aquesta empresa extreu bàsicament àrid silici de molt alta qua-
litat i duu a terme un procés de rentatge, trituració i classificació. El mate-
rial va destinat principalment a la fabricació de formigó, a la construcció
i a la fabricació de prefabricats de formigó. La clientela és molt variada:
des de grans empreses fins a petits constructors de la zona; industrials de
prefabricats, constructors, petites empreses de reforma, jardineries, etc.

Formigons Sant Celoni (FORMSACE)
L’empresa, ubicada a Sant Celoni, neix a principis dels anys 60 com a
empresa de moviments de terra, i treballa per a administracions locals,
propietaris de finques rústegues, constractistes i indústries. Amb el temps
es constitueix Josep Camps Adrobau, SA, que amplia la seva activitat com
a empresa d’obres públiques. El desenvolupament de les dues empreses
esmentades comporta el naixement de Formigons Sant Celoni amb la
doble activitat de fabricació de Formigó i Obres Noves Urbanes.

Pedrera Mas-Sabé
Aquesta empresa, ubicada al terme municipal de Sils, va néixer l’any 1990.
En l’actualitat té dues plantes, una de fabricació d’àrids i una altra de sorra.
El material que s’extreu de l’explotació és basalt i sorra de quars amb una
producció anual d’unes 150.000 tones. El destí d’aquest material és prin-
cipalment els prefabricats, formigons i aglomerats.

Prefabricats La Selva
Prefabricats La Selva és una empresa especialitzada en el prefabricat lleu-
ger de formigó. Els seus inicis cal buscar-los en una petita planta d’àrids
situada a Santa Coloma de Farners el 1973. L’any següent s’inicia la fabri-
cació dels primers prefabricats de formigó i actualment l’empresa s’ha
consolidat com una de les més importants del seu sector i disposa d’una
considerable flota de camions.
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Del 29 de març al 4 d’abril, més de 410.000 persones van visitar la fira

L
a Federació Catalana de la Pedra  (FCP) és una organització
empresarial, sense ànim de lucre que integra les empreses catala-
nes dedicades a les activitats d’extracció, elaboració, distribució i

col·locació de marbre i pedra i les empreses subministradores de mate-
rials afins al sector com maquinària, abrasius, etc. La FCP engloba 6
associacions subsectorials del món de la pedra: Associació Catalana de
la Pedra Natural, Associació Catalana de Marbristes, Amics de la
Pedra, Club d’Exportador de la Pedra Natural, Associació Catalana de
Magatzems de Pedra i Associació Catalana de Representants de la
Pedra. En total sumen unes 100 empreses. 

El sector de la pedra natural a Catalunya va produir unes 203.000
tones de material el 2002 i va arribar a una facturació d’aproximada-
ment 240 milions d’euros. A Catalunya, les principals zones de pro-
ducció es troben a Vinaixa, Ulldecona i Sant Vicenç de Castellet.

D’altra banda, és destacable la importància del sector quant a volum
d’exportacions ja que l’any 2002 va facturar, en aquest concepte, un
total de 21 milions d’euros, gairebé 5 milions més que l’any anterior

en el qual es va exportar material per valor de 16,7 milions d’euros.
Precisament l’augment de les exportacions és un dels principals objec-
tius del sector per als pròxims anys.

La pedra natural és un material que s’utilitza en la construcció bàsicament
en obra pública (lloses, llambordes, bancs de pedra) i en edificis (façanes,
aplacats interiors, escales, cuines, banys, etc.).

El sector extractiu genera 1.300 llocs de treball directes i 400 d’indirec-
tes, mentre que els tallers de marbres catalans en generen aproximada-
ment 3.500. Tot plegat suma 5.000 llocs de treball a Catalunya.

Federació Catalana de la Pedra

Integrants de la junta de l’Associació Catalana de la Pedra Natural

GREMIS I ASSOCIACIONS
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FEDERACIÓ CATALANA DE LA PEDRA

C. Muntaner, 479, 5è. 2a. - 08021 Barcelona 

Tel.: 93 253 03 13  Fax: 93 253 06 35

a/e: info@pedracat.com

Visita a la Fira Bauma

Els agremiats van poder conèixer d’aprop totes les novetats del sector

Unes 30 persones van participar a la visita organitzada pel GremiBauma és la fira de maquinària més important que se celebra a Europa
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Medi Ambient
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A
RICEMEX és la divisió d’àrids de la
multinacional mexicana Cemex.
Aquesta empresa, present a diferents

punts de l’Estat espanyol, té, a Catalunya,
dues graveres i quatre pedreres. A totes elles
s’hi està desenvolupant la restauració integra-
da a través de l’adequada recuperació ecològi-
ca de la zona afectada amb l’objectiu de mini-
mitzar, tant com sigui possible, l’impacte
visual. 

Una de les explotacions d’ARICEMEX a Catalun-
ya que disposa d’una major superfície recuperada
és la pedrera ubicada al Vendrell que es coneix
amb el nom de La Pasterassa, que té unes 3 hectà-
rees de terreny totalment integrades al medi.

L’activitat minera en aquesta pedrera es va ini-
ciar l’any 1970 i no va ser fins al 1990 que va ser
adquirida pel grup multinacional Cemex.
Actualment produeix unes 900.000 tones d’à-
rid calcari que es destina, principalment, a la
fabricació de formigó, d’aglomerats, d’arenes
per a morters i obra pública.

Procés rrestaurador

Des de l’any 2001, l’empresa tarragonina de
treballs forestals i paisatgístics Quepsa és l’en-
carregada de desenvolupar el projecte de res-
tauració d’aquesta pedrera. El procés de recu-
peració consta de diferents fases molt senzilles
que a continuació detallem.

1. En primer lloc, cal efectuar l’aportació de
material (escombreres, material de rebuig,
etc.) amb la finalitat de condicionar el talús.

2. Un cop disposem del talús perfectament
adequat, es planta la massa arbòria i arbustiva.
Els arbres que s’hi planten són bàsicament el
pi blanc, que és l’arbre característic del litoral
català. Quant als arbustos, també es tracta de
plantes autòctones amb l’objectiu d’aconse-
guir la màxima integració possible dels
terrenys afectats amb la resta de bosc.

3. El tercer pas que cal seguir en el procés és
la hidrosembra herbàcia consistent en llavors
barrejades amb additius naturals. Aquesta fase
és molt important ja que aquesta massa herbà-
cia és la que dóna consistència a la terra i per-
met que no es mogui. A més, aquestes herbes

són les primeres a brotar i contribueixen a
reduir notablement l’impacte visual de la zona.
En casos concrets, perquè s’hagi donat una
climatologia adversa, etc., cal realitzar planta-
cions de reforç.  

4. Un cop finalitzats aquests punts, es fa el
manteniment durant un any dels terrenys res-
taurats. Aquest manteniment consisteix, bàsi-
cament, a realitzar regs de suport durant les
èpoques més caloroses de l’estiu. Passat aquest
any, es deixa que la natura segueixi el seu curs
perquè el que es pretén és que la vegetació
creixi de manera uniforme per tal d’integrar-
la al medi natural de manera real.

Aquest procés restaurador pot durar uns 12
mesos per a cada bancada de la pedrera, des
que es realitza l’aportació de material fins que
finalitza el manteniment de les terres recupe-
rades.

ARICEMEX és una empresa conscienciada
amb el respecte al medi natural que aposta per
l’explotació de les seves pedreres i graveres
amb la màxima cura per a l’entorn. A més, la
seva matriu, Cemex Espanya, posseeix el cer-
tificat de gestió mediambiental ISO 14001 a
totes les seves fàbriques de ciment de la
península, dada que certifica el ferm com-
promís de l’empresa amb la conservació i pre-
servació del medi ambient.

D’altra banda, ARICEMEX també disposa del
certificat ISO 9002 que n’acredita la qualitat
de tots els productes.

Explotació d’àrids 

La Pasterassa, d’Aricemex

En el front inferior podem observar una part restaurada i una zona on encara han d’iniciar-se 
els treballs de restauració

Terreny totalment integrat al medi

Detall d’un pi blanc
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Empresa

C
ANTERA ROCA, SL és
una empresa familiar que
va néixer l’any 1970 fruit

de la iniciativa de José Roca
Gómez.  En l’actualitat, els admi-
nistradors són els seus fills,
Fermín i Carmen Roca López, i ja
s’ha incorporat a l’empresa la ter-
cera generació de la família, entre
els quals hi ha el director facul-
tatiu de l’explotació, Fermí Roca
Amell.

CANTERA ROCA té una pedre-
ra localitzada al paratge que es
coneix amb el nom de Corral del
Carro, entre els termes de Vila-
nova i la Geltrú i Sant Pere de
Ribes. Allà, també disposa d’una
planta de tractament d’àrids i de
transport en la qual treballen 24
persones.

El volum de producció és prop
de 500.000 tones per any i el
tipus de material que s’extreu és
àrid calcari que es destina, majo-
ritàriament, al sector de la cons-
trucció de les comarques del
Garraf, l’Alt Penedès i el Baix
Penedès.

L’empresa barcelonina té, així
mateix, dues plantes per a la
fabricació de formigó, emplaça-
des a Sant Pere de Ribes i al Polí-

gon Industrial Sant Pere Molanta
d’Olèrdola. També gestiona l’a-
bocador de runes i residus inerts
de la construcció, localitzat a la
mateixa pedrera de Corral del
Carro.

La proximitat de la pedrera de
CANTERA ROCA al Parc Natu-
ral del Garraf fa que en l’actuali-
tat s’estiguin tramitant, amb els
ajuntaments pertinents, els plans
especials per estudiar l’activitat i
fer compatibles els seus usos
amb l’existència del Parc.

Quant a la restauració, s’està
portant a terme des de comença-
ments dels anys 90 i ja hi ha una
àmplia extensió de terrenys
explotats, totalment restaurats.
En aquesta restauració hi ha tin-
gut un paper important, des del

1997, l’abocador de runes i restes
inerts de la construcció, que té el
títol de gestor de residus, ator-
gat per la Generalitat de Cata-
lunya. Precisament, aquesta res-
tauració, és posada com a exem-
ple en alguns seminaris del
Departament de Medi Ambient
de la Generalitat. En l’actualitat,
però, es redueix de forma impor-
tant l’espai que es pot dedicar a
l’abocador perquè els ajunta-
ments afectats alenteixen els trà-
mits d’autorització d’aquesta acti-
vitat. Aquest fet condiciona l’ex-
plotació futura de les reserves i,
de forma paral·lela, limita l’espai
que es pot destinar a abocador
sense sacrificar aquestes reserves.

CANTERA ROCA forma part del
Grup Roca, juntament amb l’em-
presa Roca Gómez, SL, la qual es

dedica als moviments de terres,
transport i lloguer de maquinària,
i obra pública en general.

La majoria d’obres importants de
la zona han tingut la intervenció
directa dels àrids de la pedrera de
CANTERA ROCA i també la
indirecta derivada del formigó. Els
túnels del Garraf en són un exem-
ple, però també ho són les urba-
nitzacions de diversos polígons a
Vilanova i la Geltrú, Sant Pere de
Ribes i Sitges.

En aquests moments, CANTERA
ROCA desenvolupa els procedi-
ments per a l’obtenció tant del
marcatge CE dels àrids com de les
certificacions ISO 9001 i ISO
14001 que acrediten la qualitat del
seu producte i el respecte de l’em-
presa pel medi ambient. 

CANTERA  ROCA, àrids i
construcció al servei del Garraf

En la imatge es pot observar la magnitud d’aquesta pedrera La planta es troba ubicada dins la pròpia pedrera

La restauració es fa a través de l’abocador de runes inerts de la construcció

CANTERA ROCA, SL
Ronda Europa, 31

08800 Vilanova i la Geltrú
Tel.: 93 893 09 75 / 610 73 47 62

Fax: 93 814 39 67
a/e: croca@canteraroca.com

9



Abril 2004 RECULL DE PREMSA

Recull de premsa

10

EL PUNT DIARI DE GIRONA • 06/04/2004
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EL PUNT BARCELONA • 02/03/2004

DIARI DE GIRONA • 16/04/2004

LA GACETA DE LOS
NEGOCIOS • 01/03/2004
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SEGRE • 24/04/2004

LA MAÑANA• 04/03/2004
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LA VANGUARDIA • 12/04/2004

EXPANSIÓN • 02/04/2004SEGRE • 03/03/2004
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EL PUNT DIARI DE TARRAGONA • 21/12/2003 LA GACETA DE LOS
NEGOCIOS • 06/03/2004

EL PERIODICO • 23/04/2004 EL PERIODICO • 14/02/2004 EL PERIODICO • 28/02/2004
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EL PERIODICO • 13/04/2004 SEGRE • 13/03/2004

Entrevista

- Quina és la tasca de la seva
Direcció General amb relació a les
activitats extractives?
- Directament no hi tenim cap
competència; no obstant això, la
nostra Direcció General és l’enca-
rregada de coordinar el conjunt de
les polítiques que es fan al Depar-
tament, i en el cas de les activitats
extractives això significa que som
els encarregats de coordinar la pla-
nificació, tant amb el departament
d’Indústria, com amb el de Política
Territorial i Obres Públiques. D’al-
tra banda, la Direcció General de
Polítiques Ambientals i Sostenibili-
tat ha assumit, en certa manera, la
interlocució amb el Gremi d’Àrids
per mirar d’avançar en la solució
dels problemes que hi ha plantejats
en el sector i que havien desembo-
cat, en l’anterior legislatura, en la
signatura de dos decàlegs.

- Quina és la seva opinió sobre la
necessitat dels àrids i la compati-

bilitat de l’activitat extractiva amb
la preservació del medi ambient?
- Des del Departament creiem que
les activitats extractives estan en
vies de ser compatibles amb la pre-
servació del medi ambient tot i
que pensem que calen alguns
últims esforços de les empreses. 
És evident que el creixement
econòmic de Catalunya genera
una demanda importantíssima d’à-
rids. Així ho demostra, entre
altres dades, el consum d’àrids per
persona i dia que actualment està
situat en 22 kg. També és evident
que l’àrid no es pot extraure de
tot arreu sinó que es troba en
unes zones concretes damunt del
territori. Per tant, des del nostre
punt de vista, cal que, d’una banda,
hi hagi una coordinació de l’admi-
nistració per desenvolupar una
tramitació més senzilla per a les
empreses, i, de l’altra, cal que
aquestes es posin al dia per obte-
nir les llicències ambientals.

Finalment, s’ha d’arribar a un acord
territorial de manera que els muni-
cipis o les comunitats que tenen a
prop les pedreres rebin una com-
pensació legítima i regulada de l’ex-
tracció. Aquest és un tema que
s’està negociant amb el Gremi i fins
ara sembla que estem bastant d’a-
cord amb la creació d’un fons de
compensació ambiental i territorial.
Aquesta compensació podria ser,
per exemple, una petita taxa
ambiental per a l’extracció de cada
tona d’àrid. Una part d’aquesta
aportació hauria d’anar directament
als municipis i una altra part aniria
per a la conservació del paisatge,
manteniment de medis naturals, etc.

- Aquesta segona part no la cobri-
ria la fiança que paguen les
empreses per a la restauració de
les pedreres?
- No, perquè la fiança el que
cobreix és la restauració de la
mateixa explotació. En canvi,

aquest fons parteix de la idea que,
ja que no es pot evitar l’explotació
dels àrids per la seva necessitat,
almenys hi hagi una compensació
ambiental que es destini a la millo-
ra dels terrenys no afectats per
l’extracció. En definitiva és intentar
fer una  compensació de danys
ambientals a la resta del territori no
afectat.

- Hi ha diverses maneres de res-
taurar una pedrera com pot ser la
posterior urbanització de la zona,
l’ús industrial del sòl, la ubicació
d’un abocador de runes, etc. Què
en pensa? 
- El dany de les pedreres sobre el
paisatge podem dir que és sobretot
visual. Aquest impacte visual,
doncs, cal reparar-lo a través dels
programes de restauració i incidint
sobretot en la restauració integra-
da. Un cop recuperats els terrenys,
el forat que pot deixar en el terri-
tori una pedrera pot aprofitar-se

Jordi Cañas: “Cal crear un fons de compensació ambiental 
i territorial per als municipis i el medi ambient”
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Entrevista

per solucionar altres problemes
ambientals. Per tant, des del Depar-
tament veiem amb bons ulls aques-
tes alternatives de restauració.

- No creu que hi ha desinformació
en alguns grups ecologistes o
grups de veïns sobre el sector
extractiu català?
- Absolutament. El que cal fer des
de l’Administració i les empreses
d’extracció d’àrids és ser molt
transparents en l’aplicació de les
mesures que s’han d’establir. Hem
de contraposar els beneficis i els
perjudicis ambientals d’una activi-
tat extractiva per veure si es pro-
dueixen desequilibris i intentar
compensar-los d’alguna manera.
En el moment en què des de tots
els agents (empresaris, adminis-
tració i grups de conservació de
la natura) es vegi equilibrat, hau-
rem arribat a la comprensió que
les activitats extractives són
necessàries si es vol seguir
avançant en el progrés d’un país. 
Hem de tenir en compte que la
resta d’alternatives a l’extracció d’à-
rids, com podria ser la importació
del material, no són viables i, fins i
tot, podrien tenir un balanç
ambiental més perjudicial que no
pas la utilització dels recursos pro-
pis. A més, en el pacte de govern i
de competitivitat de les empreses a
Catalunya, un dels principals objec-
tius és precisament el manteniment
de les empreses mitjanes i petites
arrelades al nostre territori i de tra-
dició secular com ho són la majo-
ria d’empreses del sector extractiu.

- Com valoren, doncs, els primers
contactes realitzats amb el Gremi
d’Àrids?
- Des del nou govern valorem molt
positivament els primers contactes
realitzats amb el Gremi per la
important sintonia que s’ha consta-

tat quant als grans conceptes i per
les ganes de treballar conjunta-
ment per trobar solucions a la
possible manca de material. Nosal-
tres estem oberts a aquesta
col·laboració i creiem que si hi
posem les compensacions necessà-
ries serà més fàcil arribar a una
solució. D’altra banda, hem de
demanar al Gremi un darrer
esforç en l’adequació a les llicèn-
cies ambientals de manera
avançada al que requereix la nor-
mativa. Hem de començar a
adaptar-nos-hi immediatament. A
més, d’aquesta manera constatem
davant la societat la voluntat dels
empresaris de fer les coses ben
fetes i de ser amics d’una protec-
ció i conservació tant del territo-
ri com del paisatge i el medi
ambient.

- Vostè forma part de la comis-
sió interdepartamental que ha
de solucionar la problemàtica
dels àrids a Catalunya. En quina
situació es troba?
- De moment, ja s’han realitzat
reunions a bastant alt nivell entre
el Gremi i els diferents departa-
ments que conformen aquesta
comissió i les darreres setmanes
s’ha intensificat el ritme de tre-
ball entre departaments perquè
els nous responsables coneguin
quina és la problemàtica existent
i quines són les possibles solu-
cions. Però necessitem encara
unes setmanes de treball intens i
seriós de coordinació entre
departaments abans de preparar
una reunió definitiva.

- Quins són els principals objec-
tius d’aquesta comissió?
- Bàsicament es tracta d’aconse-
guir tres punts: una simplificació
i unificació de tot el procés
administratiu d’autorització de
llicències;  un estudi dels meca-
nismes de compensació territo-
rials i de paisatge; i un acord
marc per a la posada al dia de
totes les llicències ambientals.
Paral·lelament, estem treballant
amb el departament de Política
Territorial per trobar una solu-
ció sobre urbanisme, ja que les
llicències urbanístiques represen-
ten un escull molt important per
a les empreses, difícil de resoldre,
però que necessita que es dialo-
gui amb els municipis.

- Però en canvi no formen part
d’aquesta comissió interdeparta-
mental...
- Bé, en el seu moment seran
convidats al diàleg i a la consulta
a través de la Federació de Muni-
cipis de Catalunya i l’Associació
Catalana de Municipis. Però des
del govern de la Generalitat  pri-
mer volem analitzar tots els
aspectes que ofereix la nova Llei
d’urbanisme, aprovada recent-
ment per trobar una posició
comuna entre tots els departa-
ments.

- Un dels punts que havia acordat
el Gremi amb l’anterior govern és
la redacció d’un pla d’extractives
a Catalunya per als pròxims anys.
Hi estan d’acord?
-  Nosaltres estem treballant
sobre una hipòtesi que no és
tant un pla com l’establiment
d’uns criteris objectius. Pensem
que elaborar un pla territorial en
què es delimiti on es pot extreu-
re i on no, pot generar una certa
conflictivitat entre municipis.

Això es pot evitar fàcilment si en
lloc d’elaborar un pla sobre un
mapa, establim uns criteris d’im-
plantació o d’ampliació d’explota-
cions molt ben definits en els quals,
en principi, es faciliti la concessió
d’ampliacions de pedreres ja exis-
tents davant l’obertura de noves. 

Segurament el que caldrà és una
aplicació d’aquests nous criteris
sobre els llocs on existeixen els
recursos. Penso que s’ha de terri-
torialitzar molt més el problema
i mirar, per exemple, on hi ha
jaciments interessants que actual-
ment no es poden explotar a
causa de criteris restrictius, per
trobar-hi solució.

- I ja per acabar, Barcelona
necessita àrids per créixer; per
contra la majoria de les pedre-
res ubicades al Garraf han de
tancar en els pròxims anys. Des
del Gremi es demana una plani-
ficació sobre això...
- Aquest problema s’ha d’enfo-
car des d’aquesta nova òptica
que comentem. Si es pot arribar
a un conjunt de pactes i acords
per establir uns criteris, serà
molt més senzill reprendre les
converses amb els municipis
afectats o, en el cas del Garraf,
amb la Diputació de Barcelona.
L’objectiu seria, doncs, replante-
jar el tema però des d’una posi-
ció de col·laboració entre amb-
dues parts. En aquest cas con-
cret, penso que seria interessant
arribar a un pacte per a les acti-
vitats extractives de l’àrea
metropolitana.

“Cal crear un fons de compensació ambiental i
territorial per als municipis i el medi ambient”
Jordi Cañas és el director general de Polítiques Ambientals i Sostenibilitat del Departament de
Medi Ambient de la Generalitat de Catalunya. Biòleg de professió, ha treballat a la Direcció
General de Política Territorial, al Patronat del Parc de Collserola i ha estat coordinador de
Medi Ambient a l’Ajuntament del Prat de Llobregat, a més de president de la Societat Catalana
d’Ordenació del Territori.

“La importació d’àrids té
un balanç ambiental més

perjudicial que la 
utilització dels recursos

propis”

“Seria interessant arribar
a un pacte per a les

activitats extractives de
l’àrea metropolitana”
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